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Parlament České republiky 

POSLANECKÁ SNĚMOVNA 

2018 
8. volební období 

Z Á P I S  
z 1. schůze 

podvýboru pro ochranu přírody a krajiny, 

která se konala dne 25. dubna 2018 

v budově Poslanecké sněmovny, Sněmovní 1, 118 26  Praha 1 

místnost č. 49  

 
PŘÍTOMNI: 

 

členové podvýboru: posl. Jan ČIŽINSKÝ, Dana BALCAROVÁ, Radek HOLOMČÍK, 

Vladimír KONÍČEK, Eva MATYÁŠOVÁ a Jan ZAHRADNÍK 

 

  

Schůzi podvýboru ve 13.45 hod. zahájil předseda podvýboru posl. Mgr. Jan Čižinský. 

Na začátku schůze poslanci schválili program (ze 6 přítomných 6 hlasovalo pro). 

 

Schválený program: 

 

1. Zaměření činnosti podvýboru 

2. Rámcový harmonogram činnosti podvýboru 

3. Návrh termínu příští schůze podvýboru 

 

Poslanci schválili, že schůzí podvýboru se mohou zúčastňovat asistenti poslanců. 

(Z 6 přítomných poslanců 6 hlasovalo pro.) 

 

 

 

K bodu 1.  Zaměření činnosti podvýboru 

 

 Předseda podvýboru posl. Čižinský doporučil, aby se podvýbor v tomto volebním 

období zaměřil na konkrétní témata: 

1. kůrovcová kalamita a stav lesů v České republice obecně, 

2. stav krajiny v ČR v souvislosti s hrozbou sucha, 

3. úprava zákona o myslivosti tak, aby nekomplikoval péči dobrovolníků o zraněnou zvěř, 

4. financování péče o přírodu a krajinu v souvislosti s novými zvláště chráněnými 

územími, vymezenými v rámci soustavy Natura 2000, 

5. účast spolků, které se zabývají ochranou životního prostředí, ve správních řízeních, 

6. ochrana ptactva – úprava stavebních předpisů tak, aby se předcházelo zbytečným 

kolizím ptáků s bariérami v krajině, 

7. těžba zlata v ČR – Mokrsko. 

 

Posl. Čižinský navrhl jako 8. bod jez na Labi. 
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Posl. Zahradník doporučil zařadit jako 9. bod sekání na polích v době, kdy se rodí srnčí 

zvěř a mnoho srnčat zahyne pod kosami kombajnů. 

 

Posl. Holomčík doporučil jako 10. téma včely – problémem je přístup zejména větších 

zemědělců k aplikaci pesticidů a postřiků ve vztahu k ohlašovací povinnosti včelařů. 

 

Posl. Balcarová navrhla 11. téma vlci – zvíře, které způsobuje škody, ale zaslouží si 

ochranu. 

 

 

 

Ad 1 – kůrovcová kalamita 

Poslanci navrhli vyzvat MZE, potažmo ČIŽP, bezprostředně poté, co bude zpráva 

zveřejněna, aby nám ji poskytla. Vyžádat si kompletní dokumentaci v hospodaření v té oblasti. 

Navrhl společné zasedání podvýborů pro ochranu životního prostředí a podvýboru pro lesní 

hospodářství, na které bychom pozvali zástupce jak inspekce, tak Lesů ČR. 

 

Závěrem podvýbor přijal usnesení: 

1. Podvýbor pro ochranu přírody a krajiny vyzývá Českou inspekci životního prostředí, 

aby podvýboru neprodleně poskytla protokol o kontrole České inspekce životního 

prostředí o loňské kůrovcové kalamitě na severní Moravě a Slezsku.  

2. Podvýbor pro ochranu přírody a krajiny vyzývá státní podnik Lesy ČR, aby podvýboru 

poskytl dokumentaci ke kůrovcové kalamitě v revírech, kde kalamita proběhla, za roky 

2015, 2016 a 2017, a to konkrétně: 

- veškeré dokumenty, které se týkají hospodaření v postižených oblastech 

- smlouvy LČR s těžařskými společnostmi 

- veškeré protokoly, které se týkají těžby 

- informace o pokutách za nedodržení smluvních podmínek, které byly uděleny 

těžařským společnostem ze strany LČR  

(Z 6 přítomných 6 hlasovalo pro.) 

 

Ad 2 – hrozba sucha 

 Poslanci konstatovali, že jako opatření proti suchu jsou dnes v ČR realizovány zejména 

rybníky. Ty jsou vesměs soukromým majetkem, dotace je směřována do vylepšení stavu 

z hlediska ochrany přírody nebo z hlediska kapacity vody. Kapacity vody v rybnících je 

obrovská, zabahnění je důvod snížení kapacity rybníků. Odbahnění stojí cca 1 mil. Kč za hektar. 

Z hlediska udržení vody v krajině jsou přitom efektivnější louky.  

 K této problematice se podvýbor vrátí na příští schůzi. 

 

 Ad 3 – myslivost 

 Podle současné právní úpravy kdokoli se ujme nějakého zraněného zvířete, dopouští se 

vlastně pytláctví a otázka je, zda s tím chceme něco udělat. Změna by vyžadovala nejen změnu 

zákona o myslivosti, ale i trestního zákona. Řešením by bylo definovat do trestního zákona, že 

za pytláctví se nepovažuje manipulace se zvířetem vedoucí k záchraně jeho života. 

 

 Ad 4 – financování péče o přírodu a krajinu 

 Poslanci konstatovali, že současných 130 mil. korun, které jsou k dispozici, nestačí na 

to, aby o všechna zvláště chráněná území v ČR bylo řádně pečováno. Je třeba tyto prostředky 

navýšit alespoň o 50 až 70 mil. korun. 

 

 Závěrem podvýbor přijal usnesení: 
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„Podvýbor pro ochranu přírody a krajiny žádá Ministerstvo životního prostředí, aby zvýšilo 

objem prostředků vyhrazených na péči o zvláště chráněná území v ČR na 200 mil. Kč ročně.“ 

(Z 5 přítomných 5 hlasovalo pro.) 

 

 Ad 5 – účast spolků ve správních řízeních 

 Poslanci mj. uvedli, že k menším stavbám se spolky, jejichž hlavním posláním je podle 

stanov ochrana přírody a krajiny, vyjadřovat nemohou, zatímco k velkým stavbám dopravní 

infrastruktury, jako jsou dálnice a železniční stavby, ano. Tato situace je absurdní.  

 

 Ad 6 – ochrana ptactva 

 Poslanci konstatovali, že stavební úřady nemají podle čeho rozhodovat v případě 

prosklených autobusových zastávek, které jsou prosklené. Pro ptáky jsou smrtící velké stavby, 

které odráží to, co je před nimi, protihlukové stěny, které nejsou opatřené vhodným rastrem. Je-

li vzdálenost mezi prvky rastru větší než 10 cm, ptáci do takové bariéry narážejí, zabíjejí se o 

takové plochy, i když jsou opatřeny siluetami dravců, protože se domnívají, že proletí mezi 

siluetou a spodkem bariéry. Je žádoucí úprava stavebního zákona. 

 

 Ad 7 – těžba zlata 

 Je třeba apelovat na budoucí vládu, o jejímž vytvoření se nyní vyjednává, aby se 

vymezila proti invazivní těžbě zlata na českém území, jako tomu bylo v programovém 

prohlášení poslední vlády premiéra Bohuslava Sobotky. V programovém prohlášení současné 

vlády, která je v demisi, nic takového není.  

 

Závěrem podvýbor přijal usnesení: 

„Podvýbor pro ochranu přírody a krajiny doporučuje předsedovi vlády, aby budoucí vláda v 

programovém prohlášení nepomíjela otázku invazivní těžby zlata v ČR.“ 

(Z 5 přítomných poslanců 5 hlasovalo pro.) 

 

 Ad 8 – jez na Labi 

 Plánovaný jez na Labi má smysl pouze z hlediska výroby elektřiny, ale dopravní funkci 

nebude mít žádnou. Na příští zasedání chtějí poslanci pozvat lidi, kteří se touto problematikou 

dlouhodobě zabývají. 

Je třeba k této problematice přidat ještě stavba kanálu Dunaj – Odra – Labe. 

Na příští jednání pozvat zástupce Ministerstva dopravy, Ministerstva životního prostředí 

a odborníky, kteří se touto problematikou dlouhodobě zabývají a rejdaře. 

 

Ad 9 – sečení – srnčata 

Zařadí se na příští schůzi podvýboru – pozvat paní Pavlu Benetovou. 

 

Ad 10 – včely 

Je třeba v zákoně upřesnit způsob, jakým jsou zemědělci povinni informovat o postřiku 

pole pesticidy. V současnosti definováno příliš obecně, zemědělec informační povinnosti 

vyhoví, pokud např. pošle včelaři informaci, že bude aplikovat postřik pesticidy od 1. 4. do 30. 

9, což je z hlediska včelaře nedostatečné. Bylo by také žádoucí zpřísnit tresty za porušení této 

informační povinnosti. 

Poslanci navrhli na některou z příštích schůzí pozvat zástupce Svazu včelařů a odborné 

veřejnosti, zástupce Jihočeské univerzity a Západočeské univerzity, které se včelám věnují. 

Poslanci rovněž navrhli uspořádat kulatý stůl. 

 

Ad 11 – vlci 

V rámci výjezdního zasedání výboru do KRNAPU je možno 16.5. navštívit Kokořínsko, 

kde žije vlčí smečka a vyslechnout si názory CHKO Kokořínsko. 
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/Schůze podvýboru byla ukončena v 15.00 hod./ 

 

 

 

Mgr. Jan ČIŽINSKÝ 

předseda podvýboru 


